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  Az alapkővel együtt egy időkapszulát is elhelyeztek a könyvtárnál

Fontos szakaszához érke-
zett a József Attila Megyei és 
Városi Könyvtár felújítása: 
egy időkapszulával együtt 
elhelyezték az épülő, új in-
tézmény alapkövét. A könyv-
tárból a Modern Városok 
Program keretében zajló át-
alakítás és bővítés után mo-
dern tudásközpont lesz. 

Bencsik János országgyűlési 
képviselő köszöntő beszédében 
az olvasás fontosságát hangsú-
lyozta, mondván, minden képes-
ségünk ebből származtatható.

„A gyermekkori olvasmányok 
indították el mindannyiunk gon-
dolkodását” – fogalmazott a po-
litikus. „Minden, amit teszünk, 
a saját gondolatainkból indul, 
majd ezt visszük át cselekvésbe. 
Amikor munka alapú társada-
lomról beszélünk, akkor ennek 
a hátterében az információs köz-
pontoknak, a könyvtáraknak kell 
állniuk.”

Rétvári Bence szerint a tatabá-
nyai könyvtár felújítása is a nem-
zeti kultúra építésének része.

„Nemcsak a szavak szintjén 
igyekeztünk a nemzeti kultúrát 
erősíteni, hanem sok más intéz-
kedéssel is” – mondta el az az 
Emberi Erőforrások Minisztéri-
umának parlamenti államtitkára. 
„Jelentősen több művészeti ese-
mény van, mint nyolc évvel ez-
előtt, de a népművészeti és közös-
ségi rendezvények száma is nőtt. 
A szakkönyvtárak állománya is 
emelkedett az elmúlt években, 
ehhez jól csatlakozik a tatabányai 
beruházás is.”

A gazdaság építéséhez el-
engedhetetlen a humán erő-
forrás tudásának fejlesztése 

– emelte ki Schmidt Csaba 
polgármester, aki szerint jól 
látszik, lépésről lépésre ha-
ladnak a Modern Városok 
Program keretében indított 
fejlesztések.

„Épül már a reálgimnázi-
ummá váló Árpád Gimnázi-
um épülete, építjük a szak-
képzési centrum épületét, 
elkezdődött a bányakórház 
katolikus gimnáziummá ala-
kítása, folyik a Tulipános Ház 
rekonstrukciója, beszereztük 
az új buszokat és zajlanak az 
ipari parki munkálatok is” – 
sorolta a városvezető. „Ezek 

pedig nemcsak városi, hanem 
megyei igényeket is szolgál-
nak. A könyvtár esetében is 
ugyanez elmondható, és ah-
hoz, hogy ezt jól tudja végez-
ni, szükséges a közel három 
milliárd forintos fejlesztés.”

A Modern Városok Prog-
ram keretében megvalósuló 
fejlesztés után ismét a szo-
kásos helyen, de megújult 
környezetben fogadhatja az 
intézmény az olvasókat. Az 
épület mellett annak belső 
terei és berendezései is meg-
újulnak, miközben a hasznos 
alapterület a duplájára nő.

LETETTÉK AZ ÉPÜLŐ 
KÖNYVTÁR ALAPKÖVÉT

Befejeződött  a  Sár-
berki  Bölcsőde felújí-
tása,  és  ezzel  lezárult 
a  bölcsőde-fejleszté-
si  program Tatabá-
nyán.  A város minden 
bölcsődéjében meg-
történt az energia-fel-
használással  kapcso-
latos korszerűsítés, 
íg y biztonságos és 
modern környezetben 
tölthetik a  napjukat a 
legkisebbek.  A sárber-
ki  intézmény európai 
uniós támogatással, 
valamint kormányza-
ti  és  városi  forrásból 
újult  meg. 

Sárberekben a bölcsőde 
mel lett  megújult  koráb-
ban a városrész két  óvo-
dája,  valamint energia-
korszerűsítés  történt  az 
iskolában is .  Az oktatá-
si-nevelési  intézmények 
között  szoros az eg yütt-
működés.  A bölcsőde fel-
új ítása 180 mil l ió forint-
ba került .  Ahog y Schmidt 

Csaba polgármester  fo-
galmazott ,  teljes  belső 
felúj ítás  történt,  hiszen 
az épület  gépészet i  és 
vi l lamos rendszere már 
elavultnak számított .

„Megtörtént a  tető hő- 
és  vízszigetelése,  a  hom-
lokzat  hőszigetelése,  a 
vi l lamoshálózat  felúj í-
tása,  továbbá elvégezték 
a radiátorok cseréjét  is” 
– mondta el  a  városve-
zető.  A csoportszobákba 
új  játékok és  szőnyegek 
kerültek,  a  belső fa lakat 
lefestették,  i l letve új  já-
rólapokat  és  csempéket 
fektettek le.  A fej lesz-
téseknek köszönhetően 
eg y sokkal  esztét ikusabb, 
egészségesebb környe-
zetben fej lődhetnek és 
játszhatnak majd a g ye-
rekek.”

Bencsik János,  a  térség 
országg yűlési  képviselő-
je  a  sajtótájékoztatón be-
számolt  róla,  hog y a Ta-
tabánya térségében lévő 
településeken is  folytató-

dik a  bölcsőde-fej lesztési 
program. A meg yeszék-
hely további  európai  uni-
ós és  á l lami költség ve-

tési  forrásokra pályázik, 
melyeket  az óvodák és  az 
iskolák korszerűsítésére 
fordítanak majd.

   Vidám színekkel fogadja a gyermekeket a bölcsőde

Megújult a Sárberki Bölcsőde

  A csoportszobák is megújultak a sárberki intézményben  A Modern Városok Program keretében újul meg az intézmény
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Fontos a tudatos és biz-
tonságos internethasználat 
– erre figyelmeztet a Digitá-
lis Témahét keretében a me-
gyei Kormányhivatal.

A hetet elindító sajtótájékoz-
tatón dr. Kancz Csaba kormány-
megbízott elmondta, hogy a 
digitális világ hatalmas kihívást 
jelent az élet számos területén. 
Felfokozott társadalmi elvárás-
ként jelenik meg, hogy minél 
több folyamat kezelhető legyen 
elektronikusan is, akár a min-
dennapokban, akár a közigaz-
gatásban. Fontos azonban oda-
figyelni, hogy nem csak előnyei 
vannak a digitalizációnak, ha-
nem hátrányai is, amelyekkel 
legtöbbször a fiatalok szembe-
sülnek.

Balatoni Mónika, a Digitá-
lis Témahét programvezetője 
kiemelte: elsősorban az adatok 
védelmére épülnek a tematikus 
előadások, hiszen szinte min-

den kamasz és felnőtt naponta 
használja a közösségi oldalak 
egyikét. A gyermekek már nem 
csupán passzív befogadók, ha-
nem aktívan kommunikálnak a 
közösségi média felületén, ami-
vel akaratukon kívül sodorhat-
ják magukat veszélybe.

Dr. Becker Tibor, a megyei 
jogászegylet elnöke hangsúlyoz-
ta, hogy szükség van az internet 
szabályozására, hiszen a kama-
szok szenvedhetik meg az in-
ternetes anarchiát. Egyre speci-
álisabb törvényekre van szükség 
ahhoz, hogy a jogi szakemberek 
meg tudják adni a megfelelő 
segítségét. A Komárom-Esz-
tergom Megyei Jogászegylet is 
hozzájárul a program támoga-
tásához mind előadással, mind 
pedig az idei jogászbál tombola 
bevételével. A Digitális Témahét 
keretében több előadást is tar-
tanak a szakemberek: egyrészt 
a diákoknak, másrészt a velük 
foglalkozó pedagógusoknak.

Veszélyesek is lehetnek
digitális lábnyomaink

  Az internet veszélyeire figyelmeztettek a sajtótájékoztatón

Több mint húsz napiren-
di pontról döntött áprilisi 
közgyűlésén az önkormány-
zat képviselő-testülete. Tár-
gyaltak a Rezsicsökkentés 
Plusz Városi Fűtéskorszerű-
sítési program módosításá-
ról, az energiahatékonysági 
pályázat kiírásáról, vala-
mint döntés született ingat-
lan vásárlás kérdésében is.

40 millió forintos energetikai 
pályázatot írt ki a testület, amely 
évek óta támogatja a társasházak 
energetikai megújulását. Ezúttal 
az alagsori födémek szigetelésé-
hez is kérhetnek támogatást első 
lépésként a sárberki és dózsa-
kerti házgyári panelekben élők.

„A társasházanként néhány 

millió forintos beruházás 60 
százalékát vállalja az önkor-
mányzatunk, így támogatjuk a 
szórt poliuretán habbal történő 
szigetelést” – hangsúlyozta a 
döntés kapcsán Schmidt Csa-
ba polgármester. „Az eljárás a 
hagyományos technológiákkal 
szemben egy- egy napos kivi-
telezési idővel, illesztés-, rés- és 
toldásmentes, egybefüggő fe-
lületet képez, így a magasföld-
szinti lakásoknál a padlófelület 
hőmérséklete 2-3 Celsius fokkal 
emelkedik. Mindemellett tiszta, 
pormentes, jól szigetelt födémet 
kapunk, ami megakadályozza a 
korábbi, funkcióját vesztett, elö-
regedett szigetelőanyagból a po-
rózus azbesztszálak levegőbe ju-
tását is, így a pályázatot benyújtó 

társasházak két problémát 
tudnak megoldani egyszerre. 
Éppen ezért első ütemben az az-
besztszigetelésből adódó prob-
lémákkal érintett társasházak 
kapnak lehetőséget a pályázásra, 
míg második ütemben minden 
társasház pályázhat majd.”

Az önkormányzat képvise-
lő-testülete döntött ezen kívül 
a város településrendezési esz-

közeinek és az ELENA projekt 
konzorciumi szerződésének 
módosításáról, a Bánhidai Szent 
Erzsébet Óvoda fenntartójával 
megkötött köznevelési szer-
ződés megújításáról, a Német 
Nemzetiségi Óvoda alapító ok-
iratának módosításáról, törzsva-
gyonként nyilvántartott ingatlan 
átsorolásáról és egy Városfejlesz-
tési Alap előkészítéséről.

  Az energetikai pályázat az azbeszt ellen is megoldást kínál

6500 tő egynyári nö-
vényt ültettek el a Dózsa 
György úton a kerékpá-
rút mellé a Becton Dic-
kinson munkatársai. Az 
akcióval a vállalat a tár-
sadalmi szerepvállalás 
fontossága mellett tett 
tanúbizonyságot, már 
nem először az elmúlt 
időszakban.

"Ők nemcsak pénzado-
mánnyal állnak egy-egy ne-
mes cél mellé, hanem dolgo-
zóikkal közösen, összefogva 
két kezük munkájával is szí-
vesen tesznek környezetük 
szebbé tételéért" - emelte ki 
a kezdeményezés kapcsán 
Schmidt Csaba polgármes-
ter, aki maga is csatlakozott 
a virágültetéshez. "A cég 
munkatársai ezt ma is bebi-
zonyították: még az eső sem 
riasztotta el őket kitűzött 

céljuk elérésétől."
A virágültetést követő-

en a népszerű énekes, Oláh 
Gergő koncertje tette teljes-
sé az élményt. A BD akciója 
előtt egy nappal, szintén a 
társadalmi felelősségvállalás 

jegyében szépítették meg a 
T-Szol Zrt. önkéntesei a ta-
tabányai kórház kerítését. A 
cég több helyen is tevékeny-
kedett az elmúlt időszakban. 
A T-Szol csoport minden 
tagvállalatának kisebb-na-

gyobb létszámú képviseleté-
nek közreműködésével ez-
úttal közel kétszázan vettek 
részt az eseményen. Lefes-
tették a kerítést, emellett vi-
rágokat és fákat is ültettek az 
intézmény területére.

  A BD számára kiemelten fontos a társadalmi szerepvállalás

Több ezer virágot ültettek a BD munkatársai

Új energetikai pályázat
támogatja a társasházakat

A lehető legszorosabb 
mérkőzésen dőlt el a 11. hely 
sorsa a férfi vízilabda OB 
I-ben. A Tatabányai Vízmű 
SE és a szombathelyi AVUS 
párharcának harmadik ösz-
szecsapásán két negyeden 
keresztül fej-fej mellett ha-
ladtak a csapatok, majd a 
harmadik játékrészben a 
vendégek kétgólos vezetést 
szereztek. 

A hajrára aztán a hazaiak ösz-
szeszedték magukat, és két perc-
cel a lefújás előtt kiegyenlítettek. 
A mindent eldöntő büntetőpár-
bajt az utolsó negyedhez hason-
lóan 3-1-re nyerték a mieink 
Kolozsi, Keresztúri és Hoppál 
találataival, így végül a vízműves 
legénység végzett az élvonal 11. 
helyén.

„Nehéz mérkőzés volt, érez-
hetően mindkét csapatnak fon-
tos volt ez a párharc” – fogalma-
zott a lefújás után Zantleitner 

Tamás, a Tatabányai Vízmű SE 
vezetőedzője. „A végén a bün-
tetőpárbajban Barabás Botond 
fantasztikus formát mutatott, 
ennek köszönhetően tudtunk 
győzni. A teljes szezonnal is elé-
gedettek lehetünk, különösen 
úgy, hogy több fiatal játékos be-
építésével tudtuk elérni ezt a 11. 
helyet. Természetesen köszönjük 

a szurkolók, a város vezetése és a 
szponzorok egész éves támoga-
tását, nélkülük ez biztosan nem 
sikerült volna. A célunk az lesz, 
hogy jövőre még előrébb lép-
jünk, ehhez az ideihez hasonló, 
kiegyensúlyozott teljesítményre 
lesz szükség.”

A Tatabányai Vízmű SE a 
sikeresen megvívott helyosztó 

párharc után összesen három 
hellyel zárt előrébb a bajnokság-
ban, mint egy évvel korábban. A 
csapat keretében várható néhány 
változás – az biztosra vehető, 
hogy visszatér városunkba Ga-
rancsy András, aki az elmúlt két 
évben éppen a legutóbbi ellenfe-
let, a szombathelyi AVUS együt-
tesét erősítette.

  Jelentős előrelépést produkáltak a vízilabdázók

Sikeres helyosztó után a 11. helyen zárt a TVSE
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200 MILLIÓ FORINTBÓL
újul meg a Kőrösi iskola

Folytatódik az okta-
tási intézmények fel-
újítása városunkban. 
A Kőrösi Csoma Sán-
dor Általános Iskola 
megújítása összesen 
205 millió forintból 
újulhat meg, melyből 
180 millió forint euró-
pai uniós támogatás, 
ehhez biztosít 25 mil-
lió forint önrészt az 
önkormányzat.

„A projekt keretében a 
teljes épület hőszigetelé-
se, a fűtés korszerűsítése, 
136 új ablak beépítése, 99 
darab radiátor cseréje, 
mindemellett a homlok-
zat és a lapostető szigete-

lése valósul meg” – árulta 
el a beruházás részletei-
vel kapcsolatban Schmidt 
Csaba polgármester. „A 
nagyobb munkálatok a 

nyáron lesznek, így a ta-
nítást folyamatosan tud-
juk biztosítani. A Kőrösi 
iskola felújításával együtt 
így már a Kertvárosi Álta-

lános Iskola mindhárom 
intézménye szebb és mo-
dernebb épületben várja 
majd a diákokat.”

Bencsik János országy-
gyűlési képviselő az ese-
ményen kiemelte: a felújí-
tások által az intézmények 
értékesebbé válnak. A po-
litikus arra kérte a körzet 
lakóit is, hogy óvják meg, 
vigyázzanak ők is azok-
ra az épületekre, melyek 
a körzetben megújultak 
vagy megújulnak, hogy 
minél tovább szolgálják 
a felnövő generációt. Pa-
taki Zoltánné, a városrész 
önkormányzati képviselő-
je a sajtótájékoztatón el-
mondta: a gyermekek és 
a szülők is nagyon várják 
már, hogy megújuljon az 
intézmény.

A beruházás befejezé-
sének határideje a jövő 
év, ám a kivitelező szeret-
né átadni már ebben az 
évben, így várhatóan no-
vember-decemberben zá-
rulhatnak a munkálatok.  Modernebbé és értékesebbé vált az intézmény - hangsúlyozták a sajtótájékoztatón

  A homlokzat megújul, a nyílászárókat is kicserélik

Mikor és milyen célból 
használták az erényövet? 
Valóban hirdették divat-
lapok is? Többek között 
ezekre  a kérdésekre is 
választ kaphatunk azon a 
kiállításon, amin az eré-
nyövet övező mítoszokat 
mutatják be a Tatabányai 
Múzeumban.

Erényöv-kiállítás nyílt a 
Vértes Agorájában. Ehhez kap-
csolódik “… és mégis, mi volt 
a szoknya alatt?”címmel az a 
tárlat, amely egy válogatás a 
Tatabányai Múzeum viselettör-
téneti gyűjteményéből. 

Az erényöv-kiállítás az 
1800-as évek végétől az 1960-as 
évekig követi nyomon a fehér-
neműdivat változását, sajátos 
szemszögből rámutatva a kü-
lönbségre a polgári és paraszti 
szépségideál és mentalitás kö-
zött. Pál Gabriella, a Tatabányai 
Múzeum igazgatója e két világ 
találkozására hívta fel a figyel-
met.

Az erényöv használatának 
eredete a közhiedelem szerint 
a keresztes háborúk idejére te-

hető. Célja az asszonyi hűség 
biztosítása volt. Ez az elkép-
zelés azonban hamis, hiszen 
valójában nem létezett. A 19. 
században bukkant fel újra és 
terjedt el oly’ mértékben, hogy 
még a divatlapok is hirdették. 
A pontos történetét dr. Varga 
Benedek, a Magyar Nemzeti 
Múzeum főigazgatója osztotta 
meg az érdeklődőkkel. 

„Az erényöv használatának 
eredete a közhiedelem szerint 
a keresztes háborúk korába 
nyúlik vissza, és célja az asz-
szonyi hűség kikényszerítése, 
biztosítása volt” – ismertette a 
közismert verziót a tárlat ku-
rátora. „Ez az elképzelés ha-
mis. Valójában egy 18. századi 
mítoszon alapul, amely a 20. 
század végéig nemcsak a tudo-
mányos és ismeretterjesztő iro-
dalomban maradt fenn, hanem 
a nagyobb és kisebb múzeu-
mok gyűjteményei is adatokat 
próbáltak szolgáltatni hozzá. 
Az erényöv valódi története az 
elmúlt 500 év mentalitástör-

ténetének, orvostörténetének, 
szexualitás-történetének és 
muzeológiájának torzításokkal, 
hamisításokkal és visszavetíté-
sekkel gazdag láncolata, amely 
sokkal inkább a modern korról 
szól, pontosabban arról, hogy 

a modern kor a felvilágosodás 
évszázadától kezdve hogyan 
akarta a középkor kultúráját 
szemlélni.”

Az erényöv-kiállítás kiállítás 
június 30-ig látogatható a Tata-
bányai Múzeumban.

Gálával segítettek a Skanzennek
A tatabányai Bányászati 

és Ipari Skanzen különleges 
értéke a városnak: fontos ki-
állítóhely, de egyben turiszti-
kai látványosság, művészeti 
központ és közösségi színtér 
is. Megsegítésére, egészen 
pontosan a XV. aknatorony 
felújítására és látogathatóvá 
tételére nemrég jótékonysá-
gi gálát rendeztek a Vértes 
Agorájában. A támogatói 
jegyek bevétele teljes egészé-
ben a Szabadtéri Bányászati 
Múzeum Alapítvány szám-
lájára került.

A jótékonysági gála céljáról Pál 
Gabriella, a Tatabányai Múzeum 

igazgatója elárulta, múzeumigaz-
gatóként kiemelt feladatának érzi 
a műemlék felújításának előse-
gítését. Fűrészné Molnár Anikó, 
az intézmény volt igazgatója el-
mondta, a XV. aknatornyot a vá-
ros bányászati emlékeinek egyik 
monumentális és meghatározó 
darabjaként tartják számon.Ba-
logh Csaba, a Szabadtéri Múzeu-
mi Alapítvány Kuratóriumi elnö-
ke, egyben „Az öreg XV. aknától 
a Bányaskanzenig” című könyv 
szerzője elárulta, a több mint 110 
éves műemlék hűen szolgálta a 
bányászokat, ma pedig a látoga-
tókat. A gála fővédnöke, Schmidt 
Csaba, polgármester ünnepi be-
szédében kiemelte, a Bányászati 

és Ipari Skanzen városunk egyik 
értékes kincse, amely érdemes a 
fejlesztésre. 

A fellépők között szerepeltek 
neves együttesek, mint példá-
ul a Magashegyi Underground 
Akusztik, az Erkel Ferenc Ze-
neiskola Vonós Kamarazenekara 

és szólistái, valamint a többszö-
rös Fonogram-díjas Herczku 
Ági és a Banda, akik lendületes 
népzenegyűjteménnyel szóra-
koztatták a közönséget. Fellépett 
a Dűvő zenekar is, akik sok éve 
a Bányász Táncegyüttes táncosait 
egészítik ki. 

Téves mítosz a középkori erényöv

  Testközelből nézhetjük meg az erényöveket

   A Bányász Táncegyüttes is fellépett a gálán
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1929. december 8-án kü-
lönleges esemény részesei 
voltak a tatabányaiak. Serédi 
Jusztinián esztergomi érsek 
ezen a napon szentelte fel a 
tatabányai VII-es telepi római 
katolikus templomot. Az ün-
nepségen a hercegprímáson 
kívül jelen volt még többek 
között a győri püspök, a Ma-
gyar Általános Kőszénbánya 

Rt. vezérigazgatója, a Magyar 
Tudományos Akadémia elnö-
ke, egy volt miniszterelnök; 
de még a vatikáni államtitkár 
is levélben üdvözölte a meg-
jelenteket. Ritkaság számba 
megy, hogy egy nagyközségi 
templom felszentelésén ennyi 
közméltóság tiszteletét tegye. 
Miben is állt az esemény jelen-
tősége? Írásomban erre kere-
sem a választ.

A Magyar Általános Kő-
szénbánya Rt. (MÁK Rt.) 
1896-ban nyitotta meg az első 
bányaaknát a Komárom vár-
megyéhez tartozó Alsógalla 
község határában. Rövid né-
hány év leforgása alatt kiépült 
egy iparvidék, Alsógalla-bá-

nyatelep pedig 1902-től Tata-
bánya néven önálló kisközség 
lett. Az újabb ipari beruházá-
soknak és a népesség növeke-
désének köszönhetően 1923-
ban már nagyközség státusszal 
büszkélkedhettek a tatabá-
nyaiak. A bányanyitás idősza-
kában az Osztrák-Magyar 
Monarchia szinte valamennyi 
tartományából érkeztek bá-

nyamunkások Tatabányára. 
Leginkább az ausztriai tarto-
mányokból jöttek német és 
szlovén anyanyelvű munkára 
jelentkezők, de aki a század-
fordulón elsétált a bányate-
lepi munkásházak között, az 
lengyel, ukrán, bosnyák és 
olasz nyelvű beszélgetéseket is 
hallhatott. Az első tatabányai 
bányászok tehát etnikailag és 
kulturálisan erősen különböz-
tek egymástól. A MÁK Rt. ve-
zetésének meg kellett találnia a 
módját, hogy a heterogén sze-
mélyi állományból egységes, a 
vállalat iránt lojális munkaerőt 
hozzon létre. Ehhez viszont 
meg kellett találni azokat a 
közös pontokat, amik mentén 
fel lehetett sorakoztatni a bá-

nyászokat, úgy, hogy azok a 
vállalat számára is előnyösek 
legyenek.

Az első hullámban 1896 és 
1900 között, az akkor még Al-
sógalla-bányatelepre érkezett 
több mint 4000 főnyi munkás 
mintegy 80%-a római katoli-
kus felekezetű volt. A MÁK 
Rt-nek tehát roppant kedvező 
lehetőséget jelentett a katoli-
kus vallásúak elsöprő többsé-
ge. Ennek kiaknázásához per-
sze az kellett, hogy a kiépülő 
Tatabányán megszervezzék a 
hívő bányászok lelki gondo-
zását. A bányászok viszonya a 
valláshoz sajátos volt. Sokan 
elsőgenerációs bányászként 
magukkal hozták a szülő-
földjükről hagyományaikat és 
fontosnak tartották a hitéletet. 
Ugyanakkor egy részük már 
teljesen elszakadt eredeti kö-
zösségétől és radikalizálta őket 
a bányamunka embert próbáló 
nehézsége. A munkakörülmé-
nyek sok bányászt fordítottak 
a baloldali, ekkor még szoci-
áldemokrata szervezkedések 
irányába. A MÁK Rt. ennek is 
igyekezett elejét venni, illetve 
a folyamat mértékét csökken-
teni.

A MÁK Rt. 1903-ban Szé-
chenyi Miklós győri püspökkel 
egyetértésben bányalelkészsé-
get alapított Tatabányán. Az 
egyházi anyakönyveket az év 
októberétől kezdték el vezetni, 
ami egyértelműen tanúskodik 
a plébánia működéséről. Egé-
szen addig Alsógalláról látták 
el a katolikus bányászok lelki 
gondozását. Az új bányalel-
készség jelentőségét mi sem 
bizonyítja jobban, minthogy 
Tatabánya 1902-es megalaku-

lását követő esztendőben már 
nem csak közigazgatási, ha-
nem egyházi szempontból is 
önállósodott a bányatelep. Be-
szédes továbbá, hogy a MÁK 
Rt. 1903. évi üzleti jelentése is 
említést tesz róla. Tatabánya 
első plébánosa Seedoch Károly 
Vince atya lett.

Seedoch Károly 1874. ja-
nuár 22-én a Sopron várme-
gyei Völgyfalván született. A 
település mai neve Zillingtal 
és Ausztria Burgenland tar-
tományának része. Völgyfalva 
alapvetően horvátok lakta falu 
volt, Seedoch atya is horvát 
felmenőkkel rendelkezhetett. 
Nyugat-Magyarországon a né-
met ajkú lakosság is igen jelen-
tős volt. Seedoch atya minden 
bizonnyal már fiatalon elsajá-
tította a német, a horvát, va-
lamint a magyar nyelv magas 
fokú ismeretét.

Seedoch atya Győrben ta-
nult teológiát, ahol 1897-ben 
szentelték pappá; ezt követően 
Csornán szolgált káplánként, 
egészen 1903-ban kezdődő ta-
tabányai szolgálatáig. A húszas 
éveiben járó káplán minden 
szempontból megfelelt a MÁK 
Rt. támasztotta elvárásoknak. 
Vegyes lakosságú vidékről 
származott, így a nyelvtudása 
és emberi tapasztalata is ren-
delkezésre állt ahhoz, hogy 
elláthassa a „bábeli” Tatabánya 
lelkipásztori feladatait. Az ifjú 
plébánosban ugyanakkor biz-
tosan megvolt a kellő ambíció 
és energia ahhoz, hogy az ala-
poktól építsen fel, majd vezes-
sen egy új egyházközséget.

Várostörténet
A tatabányai római katolikus bányalelkészség története

1903—1935 (1. rész)

  Tatabánya első plébánosa, Seedoch Károly Vince atya

Szerző: Macher Péter

Mozgássérült fiataloknak segít 
az Erőmű

L é p c s őj áróv a l  g a z -
d a g o d ott  a z  É l te s 
Máty á s  Á lt a l án o s  Is -
k o l a .  A z  e s z k ö z t ,  am i 
a  m o z g á s k or l áto z ott 
d i á k o k  é pü l e ten  b e -
lü l i  m o z g á s át  s e g í t i , 
a  Tat ab ány a  E rőmű 
K f t .  a d om ányo z t a  a 
b án h i d ai  i nté z m ény -
n ek .

„ Ha lmozott an  s ér ü l t 
d i á kok  i s  t a l á l ható a k  a 
t anu lóin k  között ,  s zá-
mu k ra  hat a lmas  s eg í t s ég 
e z  az  új  e szköz”  –  foga l -
mazott  B acs ó  Ág nes ,  az 
i skol a  igazgatój a .

A  Tat ab ánya  Erőmű 
Kf t .  fontos  kü lde tés ének 
tek int i ,  hog y  t ámogas-
s on  minden  o lyan  ke z-
deménye zés t  vag y  pro-
j ekte t ,  amely  s eg í t s ége t 
nyúj t  azok na k ,  a k i k 
l eg in kább  rászor u lna k 
er re .  

„Vá l l a l atun k  a  t árs a-
d a lmi  fe l e lőss ég vá l l a l ás 

fontoss ágát  szem e lőt t 
t ar t va  t ámogat j a  é vek 
ót a  az  É l te s  i skol át , 
a hol  többs égéb en  t a -
nu l ásb an  a kad á lyozott , 
kor l átozott  l é t számb an 
ér te lmi leg  a kad á lyozott 
vag y  ha lmozott an  s ér ü l t 
g yer mekeket  okt at na k  a 
k i s i skol ás  kor tó l  ke zdő-
dő en  a  sza k ma megszer-
zés é ig”  –  hangsú lyoz-
t a  dr.  Sámuel  Emes e ,  a 
Tat ab ánya  Erőmű Kf t . 
üg y ve ze tőj e .  „ A  most ani 
t ámogat ásna k  köszön-
hető en  az  át ad ás t  kö-
ve tő en  a  kerekesszékes 
d i á kok  i s  a kad á ly mentes 
kör nye ze tb en  t anu l hat -
na k  az  inté zmény b en .”

 Az  új  b erende zés  fon-
toss ágát  S chmidt  Cs ab a 
p olgár mester  i s  mélt at -
t a .

„ A sp e c i á l i s  okt at ás t 
i gény lő  g yer mekek  t an í -
t ás á hoz  nemcs a k  a  sza k-
szer ű  p e d agóg i a i  hát tér-
re  van  szü ks ég ,  hanem 

olyan  eszközök re  i s , 
amelyek  meg könny ít i k 
e zek nek  a  g yer mekek-
nek  az  i skol a i  minden-
napj a i t  i s”  –  emelte  k i  a 
városve ze tő.  „ Nél kü löz-

hete t l enek  városun kb an 
az  o lyan  szer ve ze tek  és 
vá l l a l kozás ok ,  amelyek 
fontosna k  t ar t j á k ,  hog y 
az  i lyen  és  eh he z  has on-
ló  fe l té te l eke t  meg  tud-
ju k  te remteni  t at ab ányai 
g yer meke in k  számára . 
Hat a lmas  köszönet  i l l e t i 
az  e rőművet ,  hog y  k i á l l 
az  i lyen  nemes  cé lokér t 
é s  t ámogat j a  meg va ló-
s í t ásu kat .  Bízom b enne , 
hog y  nag y  s eg í t s égére 
l e sz  az  új  e szköz  az  i s -
kol a  é s  a  rászor u ló  d i á k-
j a i  s zámára .

Az  É l te s  i skol áb an 
j e l en leg  nég y  kerekesz-
székes  t anu ló  van ,  az  új 
l ép cs őj áró  haszná l at át 
a  mozgás fe j l e sz tő  p e-
d agógus ok  biz tos í t j á k 
maj d .

  Az Éltes iskolában négy kerekesszékes diák tanul

    Bacsó Ágnes igazgató és Schmidt Csaba polgármester a sajtótájékoztatón
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Kirándulással zárták 
az Autizmus Világnap-
ja alkalmából szerve-
zett programsorozatot 
a Kék Madár Szülőklub 
tagjai. A Dózsakerti híd 
lábától induló csoport 
kék lufikkal a kézben 
vonult végig a városon, 
majd sétált fel a lépcsőn 
a Turul emlékműhöz, 
ahol különböző játé-
kokkal és egyéb prog-
ramokkal várták az ér-
deklődőket. 

A Kék Madár Szülőklub 
autista gyerekeket és szü-
lőket próbál összefogni. A 
főszervező Sugár Gabriella 
számára nagy öröm, hogy 
idén már többnapos szak-
mai érzékenyítő program-
mal várják az érdeklődőket 
és azokat, akik fogékonyak 
arra, hogy többet tudjanak 

meg erről a láthatatlan kü-
lönlegességről, az autiz-
musról.

Az Autizmus Világnapja 
alkalmából több program 
várta a héten az érdeklő-
dőket. A „Ragyogj kéken!” 
rendezvénysorozat kere-
tében volt érzékenyítő be-
szélgetés, könyvbemutató, 
játszóház, valamint egy 
hétig megtekinthető volt 
Komka Péter fotókiállítása 
is, amely az „Ezerarcú au-
tizmus” elnevezést kapta. 
Az ENSZ 2007-ben nyilvá-
nította április 2-át az au-
tizmus világnapjává. Ezen 
a napon az ország számos 
pontján szerveznek külön-
böző rendezvényeket, ame-
lyekre évek óta egyre több 
látogató jár. Városunkban 
a Turul emlékmű is kékbe 
borult a világnap előtt tisz-
telegve.

Az autizmussal élő gyermek problémájának lényege 
a szociális-kognitív és kommunikációs készségek fejlő-
désének zavara, amely a személyiség fejlődésének egé-
szét áthatja. Az autizmussal élő gyermekek csoportjá-
ba soroljuk mindazokat az autisztikus állapotban lévő, 
vagy korszerű kifejezéssel az autisztikus spektrum za-
varba tartozó gyermekeket. Mivel nincs látható, típu-
sos külső jele, és a probléma belátása, megértése bo-
nyolultabb, mint a többi, klasszikus fogyatékosságé, 
az autizmus felismerése, leírása és a szakszerű ellátás 
kialakulása mindenütt igen későn indult meg.

Az autizmussal kapcsolatos pszichológiai, gyógype-
dagógiai, orvosi és alapkutatások ma is igen nagy in-
tenzitással folynak, és az állapot ismertsége igen ala-
csony szintű szakmai és laikus körökben egyaránt.

   Kék lufis sétával zárult a hét

Egy hétig kékbe
borult a város

  Kiállítással nyílt meg a programsorozat

Felsőgalla elmúlt néhány 
évének legfontosabb fejlesz-
téseiről a körzet önkormány-
zati képviselőt, John Katalin 
alpolgármestert kérdeztük, 
aki a városrész jövőbeni terve-
iről is beszámolt lapunknak.

Mik voltak a körzetben az 
elmúlt évek legfontosabb fej-
lesztései?

Immár 9 éve vagyok Felsőgalla önkormányzati képviselője. 
Mindig igyekeztem a lakossággal egyeztetni, hogy milyen fej-
lesztéseket valósítsunk meg az adott évben. Próbáltam ezeket 
úgy rangsorolni, hogy minél szélesebb kört érintsenek. Fon-
tos, hogy egy közösség szemével lássunk és fejével gondolkod-
junk. Ezért is tartom kiemelt feladatnak oktatási, egészségügyi 
intézményeink felújítását: legyen szó a Német Nemzetiségi 
Óvoda termeinek, udvarának szépítéséről, a Gyermekorvosi 
Rendelő átköltöztetéséről, bővítéséről vagy a Felsőgallai Szé-
chenyi István Általános Iskola energetikai korszerűsítéséről, 
nyílászáró cseréjéről, hiszen ide járnak gyermekeink. Az óvo-
da udvarának bővítését szeretnénk lehetővé tenni a szomszé-
dos telek megvásárlásával. Fontosnak tartom útjaink és jár-
dáink felújítását is. Ebben is sokat léptünk előre a Bódishegyi 
út, a Szent István út, a Templom utca, a Tise-pályához vezető 
út, a Dobó Katica utca, a Baross-köz, a Baross Gábor út és az 
Évszak utcák, Füzes utca tekintetében. A lakosság biztonsá-
gérzetének fokozása szempontjából kiemelt jelentőségű volt 
kamerarendszerünk bővítése. Az infrastruktúra fejlesztésén 
túl fontosnak tartom, hogy közösségünket egyben tartsuk, 
hogy lehetőségünk legyen a találkozásra, a közös élményekre. 
A Felsőgallai Baráti Kör elnökeként ezért azon munkálkodom, 
hogy hagyományőrző rendezvényeinket évről – évre megszer-
vezzük, érezzük az összetartozást. Képviselői keretemből min-
den évben támogatom ezek megvalósítását, illetve a kultúrház 
szépülését, a hiányzó eszközök beszerzését, hiszen ez ad ott-
hont nekünk ilyenkor. 

Hogyan fogadták ezeket a városrészben élők? 

Nehéz, sőt lehetetlen mindenkinek a kedvére tenni. Ahányan élünk Fel-
sőgallán, annyi félék vagyunk. Mindenkinek más a fontos, más a priori-
tás. De próbálom úgy ütemezni a fejlesztéseket, hogy sokak hasznára és 
örömére legyen. Minden héten várom a lakókat fogadóóra keretében, 
rendszeresen találkozunk a rendezvényeken, így sokat beszélgetünk. A 
javaslatokat, ötleteket elraktározom, és mikor lehetőség adódik, megpró-
bálom megvalósítani. Fontos számomra a felsőgallaiakkal való folyamatos 
kommunikáció, hiszen értük vagyok. 

Önkormányzati képviselőként személy szerint mire a legbüszkébb a 
körzettel kapcsolatban?

Nehéz egy-két dolgot kiemelni, amire a legbüszkébb vagyok. Az a típusú 
ember vagyok, aki apróságoknak is tud örülni. Például annak, hogy in-
formációs táblákat helyeztünk ki, vagy éppen egy-egy gömbtükröt, vagy 
hogy minden évben megajándékozzuk óvodáinkat, iskoláinkat, kultúr-
házunkat muskátli palántákkal. Nagyon örülök annak, hogy a Felsőgallai 
Sportpálya is megszépült. De roppant büszke vagyok arra is, hogy értékes, 
közösség összetartó programjaink vannak. 

Mik a következő néhány év legfontosabb megoldandó feladatai a kör-
zetben?

Mint ahogy egy családi házban sem készül el azonnal minden, és mindig 
van mit csinálni, így falunkban is van még bőven tennivaló. Terveim kö-
zött szerepel a felső Kinizsi utca, a Zrínyi utca és a Szent István út felújítása. 
Bízom benne, hogy hamarosan megvalósul a Felsőgallai Szolgáltatóház és 
a Széchenyi István Művelődési Ház energetikai korszerűsítése. Szeretném, 
ha megoldás születne a Gábor Áron utcával kapcsolatban is. Az út sajnos 
nem önkormányzati tulajdonban van, ezért nem egyszerű hozzá nyúl-
nunk. A Vörösmarty utca járdájára is ráférne a felújítás. Sok tervem lenne 
még. De természetesen ezeket is szeretném egyeztetni a felsőgallaiakkal. 
Közösen döntünk. 

  Gyönyörűen megújult a Felsőgallai Német Nemzetiségi Óvoda udvara

Képviselői beszámolók

Autizmus, a bezárt világ
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  Idén is rengeteg gyermeket vonzott a Nyitott Kapuk kiállítása

Idén is nyitottak a szolgáltatók
Kinyíltak a kapuk az 

óvodások és az iskolások 
előtt. Már több mint húsz 
éve rendezi meg városunk 
a Nyitott Kapuk program-
sorozatot, aminek kereté-
ben a különféle szolgál-
tatók mutathatják meg 
magukat a tatabányai fi-
ataloknak. A több héten 
át tartó eseménysorozat 
a Vértes Agorájában egy 
kiállítással vette kezdetét.

A résztvevő cégek és egye-
sületek a Nyitott Kapuk kere-
tében lehetőséget kaptak arra, 
hogy nyissanak a város felé, 
és közvetlenül a város fiatal-
jaival, rajtuk keresztül pedig 
közvetve a város lakóival is 
megismertessék saját tevé-
kenységüket.

"Ez a rendezvénysorozat 
már két évtizede kiemelt sze-
repet játszik a város életében" 
- mondta el Schmidt Csa-
ba polgármester. "A tatabá-
nyai szolgáltatók számára ez 
ugyanis kiváló lehetőség arra, 
hogy megmutassák magukat, 
és nyissanak a fiatalok irá-
nyába. A gyermekek pedig itt 
megtudhatják, hogyan és kik-
nek köszönhetően működik 

a város, hogyan dolgoznak a 
tűzoltók vagy a rendőrök."

A nagycsoportos óvodások 
már nagyon várták a Nyitott 
Kapuk programsorozatát. 
Számukra hatalmas élmény 
volt a különféle eszközök ki-
próbálása, az óvodapedagó-
gusok szerint pedig egy jó 
lehetőség, hogy megismerjék 
a szervezetek munkáját - me-

sélte egyik kísérőjük, Telek 
Ildikó, a Német Nemzetiségi 
Óvoda pedagógusa. A prog-
ramsorozat három részből áll. 
A nyitókiállítás két napig tart, 
ahol 16 szolgáltató és négy ci-
vil szervezet mutatkozik be. 
A második rész az úgyneve-
zett fogadó időszak. Ilyenkor 
a szolgáltatók saját telephe-
lyükön fogadják az érdeklő-

dőket, előzetes bejelentkezés 
alapján. Végezetül egy játékos 
záró versenyen mutathatják 
meg a gyerekek, miket tanul-
tak a programsorozat ideje 
alatt. Ekkor az óvodák és is-
kolák képviselői csapatokban 
mérhetik össze tudásukat 
az adott szolgáltatók és civil 
szervezetek által összeállított 
feladatok alapján.

  A gyerekek egy tűzoltóautót is megnézhettek   Népszerű volt a kézműveskedés is

2019. május

A város sportéletének kiválóságait díjazták

  A díjazottak a Városháza dísztermében

Egy atléta, egy ökölví-
vó és két birkózó lett az 
idei sportösztöndíjas Ta-
tabányán, míg a felnőttek 
„bajnok” programja ke-
retében egy világklasszis 
cselgáncsozó részesült el-
ismerésben. 

Az ígéretes karrier előtt 
álló tatabányai sportolók 
versenyeztetését támogatja a 
város vezetése a Földi Imre 
Sportösztöndíjjal, illetve a 
Földi Imre Bajnok Program 
ösztöndíjával - ezeket a Tata-
bánya Sportjáért díjjal együtt 
adták át a Városházán. A vá-
ros sportéletének rangos el-
ismeréseit Schmidt Csaba 
polgármestertől vehették át a 
díjazottak. A Földi Imre Spor-
tösztöndíjat ezúttal is négy 
tehetséges fiatal sportoló, Áts 

Viktória atléta, Balázs Bálint 
és Marton Márk birkózók, 
illetve Szintai-Major Barbara 
ökölvívó kapta meg. 

A Földi Imre Bajnok Prog-
ram keretében felnőtt egyéni 
versenyzők teljesítményét is-
meri el a város vezetése – ezt 

a díjat idén is Csernoviczki 
Éva érdemelte ki. Az Ippon 
Judo SE cselgáncsozója a ta-
valyi Európa-bajnokságon a 
dobogó második fokára áll-
hatott, ezzel a nagyszerű telje-
sítményével már tizenegyedik 
kontinensviadaláról térhetett 

haza éremmel. 
Az idei Tatabánya Sportjá-

ért díjat Vadóc László vehet-
te át. Vadóc László évtizedek 
óta a tatabányai tömegsport 
és szabadidősport központi 
szereplője. A Tatabánya Vá-
rosi Szabadidősport Szövet-
ség és a Vulkán Tömegsport 
Egyesület elnökeként, az ál-
tala vezetett és üzemeltetett 
társadalmi szervezetek, szin-
te láthatatlanul szolgálják a 
tatabányai szabadidős sport-
tevékenységeket. Számtalan 
szakág számára biztosít stabil 
hátteret, gazdasági és pályáza-
ti lehetőségekkel segítve mű-
ködésüket.

A Földi Imre Sportösztön-
díjat és a Tatabánya Sportjáért 
díjat hagyományosan minden 
évben Földi Imre születés-
napján, május 8-án adják át.

  „Én egy boldog ember vagyok”
Tatabánya sportéletének 
meghatározó alakja, neve 
mondhatni összeforrt a vá-
rosi sport világával. A sport 
területén végzett elhivatott és 
egyben kiemelkedő munkája 
példaértékű lehet mind kor-
társai, mind pedig az utána 
következő generációk számá-
ra. Minta, melyre ajánlatos, és 
kell is odafigyelni. Minta, me-
lyet érdemes követni. Vadóc 
László életművét Tatabánya 
Sportjáért díjjal ismerte el a 
város vezetése.

„Roppant megható volt átvenni 
a díjat” – fogalmazott a Tatabánya 
Városi Szabadidősport Szövetség 
elnöke, aki vastapsot kapott a dí-
játadó ünnepség közönségétől. 
„Soha nem gondoltam volna, hogy 
ilyen érzés ott kint állni, mindenki 

előtt. Már akkor is meglepődtem, 
amikor értesítettek, hogy idén en-
gem találtak érdemesnek erre az 
elismerésre. Én mindig csak tettem 
a dolgom, kiváló közösségben, ren-
geteg barátot szerezve. Sőt, bátran 
mondhatom: a szabadidősportban 
tevékenykedők szinte már családot 
alkotnak. Minden nap a sportban, 
a sportért élhettem, vagyis azt csi-
nálhattam, amit szeretek – én egy 
boldog ember vagyok.”

Az 1986 óta a megyei sportigaz-
gatásban dolgozó Vadóc László 
hitvallása, hogy minden olyan 
kezdeményezést támogatni kell, 
amely a lakosság testkultúrájának 
fejlődését segíti elő. Munkája során 
mindig az önzetlenség és a közös-
ség szolgálata a jellemző rá. Vadóc 
László igazi példakép. Olyan példa-
kép, akinek munkássága nélkülöz-
hetetlen.  Vadóc László feleségének is köszönetet mondott



14  2018. április 2018. április  15KözelképKözelkép 2019. május 2019. május

Egész napos programot 
szenteltek a biológiának és a 
környezetvédelemnek a Bár-
dos László Gimnáziumban. 
Tizenötödik alkalommal 
rendezték meg a Diákbioló-
gus és Környezetvédő Napot 
előadásokkal és kirakodóvá-
sárral, amelynek kétévente, a 
Föld napjához kapcsolódva 
ad otthont az intézmény. A 
gimnazisták szakemberektől 
hallhattak klímavédelemről, 
méhészetről és galambászat-
ról, de ők maguk is tarthattak 
előadásokat. A gimnázium 
egész közössége részt vett a 
környezetvédő nap szervezé-
sében.

A diákok előadásait szekción-
ként háromtagú zsűri bírálta el a 

megfigyelés, az adatgyűjtés és az 
önálló következtetések levonása 
alapján. Az első három helyezett 
pénzjutalomban részesült, a külön-
díjasok pedig értékes ajándékokat 
vehettek át. Különböző fakultatív 
programok közül is válogathattak 
a fiatalok: volt szobanövényvá-
sár, teaház, jóga, ásványkiállítás és 
véradás, de a diákoknak lehető-
ségük nyílt az ÁNTSZ, a megyei 
katasztrófavédelem és számos ne-
ves előadó műsorát meghallgatni. 
Reformkonyhát is működtettek 
osztályonként a diákok, amit dr. 
Botos Barbara, a klímapolitikáért 
felelős helyettes államtitkár vezette 
zsűri bírált el.

A nyitóelőadás a klímavéde-
lemről szólt. A délelőtti prezentá-
ció a távoli Galápagos-szigetekre 
kalauzolta el a diákokat. Megis-

merkedhettek a védett óriástek-
nősök élőhelyével és a szigetek 
történetével. A diákok maguk is 
készültek prezentációkkal, de részt 
vettek az aulában zajló vásárban is. 
Az alagsori galériában pedig azt 
mutatták be, hogy hulladékokból 
milyen használati tárgyakat lehet 
készíteni. Az egyik érdekes előa-
dásra postagalamb is érkezett.

Magyarország élen jár a ga-
lambászatban, és jól szerepel a 
galamb versenyeken. Kevesen tud-
ják, hogy a Magyar Postagalamb 
Szövetséget 1882-ben alapították 

meg. Erről is hallhattak a galamb-
tenyésztő előadáson a Bárdos gim-
názium diákjai. A Diákbiológus és 
Környezetvédő Nap célja évtize-
dek óta a környezetvédelemre való 
nevelés.

A program ideje alatt az aulá-
ban berendezett vásárteret nem-
csak a reformkonyhai készítmé-
nyek miatt, hanem a rengeteg zöld 
növény miatt is érdemes volt vé-
gigjárni. Csodálatos tavaszi virá-
gok költöztek be a Bárdos László 
Gimnáziumba a Diákbiológus és 
Környezetvédelmi Napra.

SZÍNES PROGRAMKAVALKÁDOT KÍNÁLT A 
TATABÁNYAI MAJÁLIS

  Töretlen a Diákbiológus Nap népszerűsége

Világpremierrel vette 
kezdetét a József Attila 
XIII. Nemzeti Vers-, Éne-
kelt Vers- és Prózamondó 
Verseny a Vértes Agorájá-
ban. 

A Fugato Orchestra ezúttal 
Lackfi Jánossal közösen lépett 
színpadra. A Hibrid Dalok mű-
sora Lackfi János kifejezetten a 
Fugato Orchestra számára írt 
új szövegeire és a költő koráb-

bi verseire épül – aki szerint az 
egész világ körülöttünk egy nagy 
hibrid egység.

Az elektronikával, dobbal, 
basszusgitárral és énekesekkel 
kiegészített szimfonikus kama-

raegyüttes vezetője, Alpár Balázs 
a különböző műfajok lényegi 
energiáit egyesíti hibrid zenéjé-
ben.

Magán a versenyen, amivel 
a Költészet napját ünnepelték, 
32 versmondó mutathatta meg 
tudását, akik a Kárpát-medence 
minden részéről, a legkülönbö-
zőbb szakmákat is képviselve 
léptek a verseny színpadára. 
Akadt köztük egyetemista, étte-
rem tulajdonos és felszolgáló is. 
A zsűri elnöke dr. Fűzfa Balázs 
irodalomtörténész volt. Az ötta-
gú grémium talán legismertebb 
tagja Both Miklós Fonogram-dí-
jas zenész volt, aki hangsúlyozta: 
több szempont alapján értékel-
ték az indulókat.

A XIII. Nemzeti Vers-, Éne-
kelt Vers- és Prózamondó Ver-
seny győztese végül a kistarcsai 
felszolgáló, Borbély Mihály lett, 
megelőzve a péceli régész tech-
nikus Tóth Benedek Ernőt és a 
tatai katonakarmestert, Balázs 
Attilát.

    Lackfi János fellépésével indult a verseny

250 motoros vonult át a városon húsvétkor
Még a szervezők vá-

rakozását is felülmúlta 
a húsvét vasárnapi mo-
toros felvonulás: a TUn-
derground Club és a 
Turul Népe Tatabányai 
Motorosok által szerve-
zett programon mint-
egy 250 motoros vett 
részt. 

Többen, húsvétról lévén 
szó, az ünnephez köthető 
jelmezben érkeztek. A visz-
szafogottabb indulók „csak” 
nyuszifület, a merészebbek 
a már-már nyárias meleg-
ben komplett nyúljelmezt 
húztak. A fővárosból is jöt-
tek résztvevők, de a felvo-
nulás tagjai között találkoz-
hattunk Martonvásárról, 

Dunaszerdahelyről és Győr-
ből városunkba érkezőkkel 
is. A tatabányai motorosok 
következő akciója egy véra-
dás volt. Esztergályos Zsolt, 
a TUnderground Ckub ala-
pítója ezzel kapcsolatban 
elmondta, második alka-
lommal hirdettek véradást - 
az elsőre 45-en jelentkeztek, 
és most is hasonlóan sikeres 
akciót szerveztek. A húsvét 
vasárnapi felvonulás egyéb-
ként mintegy nyolc kilomé-
ter hosszan járta be a várost, 
a Szent Borbála úttól indul-
va előbb Bánhidát, majd a 
négysávos utat érintve, ezt 
követően pedig visszatérve 
a kiindulási helyre, az egyik 
óvárosi szupermarket par-
kolójába.

  Rengeteg motoros gyűlt össze a felvonulásra

Idén is Tatabányán versengtek
a legjobb versmondók

Galambászat,reformkonyha
és környezetvédelem

Hatalmas forgataggal ün-
nepelték május elsejét váro-
sunkban. A munka ünnepére 
felragyogott a nap is, rengeteg 
család érkezett kikapcsolódni 
a majálisra. Szutter Levente, 
a szervező Tatabánya Pont 
vezetője elárulta, változatos 
programokkal és különleges 
fellépőkkel készültek az ér-
deklődőknek. Idén ráadásul a 
majális mellett a Rendészeti- és 
az Európa Napnak is otthont 
adott a Csónakázó-tó és kör-
nyéke. 

A programon résztvevő Komá-
rom-Esztergom Megyei Kataszt-
rófavédelmi Igazgatóság igazgatója, 
Szunyog Zoltán elárulta, a majális 

alkalmat kínál számukra a meg-
mutatkozásra, ahová rajtuk kívül a 
rendőrség és a mentőszolgálat szak-
emberei is látványos bemutatókkal 
készültek.

A fellépői repertoárt idén is ma-
zsorett előadások színesítették, a 

Bányász Mazsorett Együttes, illetve 
a Virtus Mazsorett Sport Egyesület 
is fellépett. Anderla Anett, a virtus 
sportegyesület alelnöke elmondta, 
az együttes szerves része a legtöbb 
tatabányai rendezvénynek. A Bá-
nyász Táncegyüttes sem hiányoz-

hatott a majálisról, Emmer Róbert, 
a táncegyüttes igazgatója elárulta, 
igyekeznek minden évben fele-
leveníteni a hagyományokat, így 
idén is közreműködtek a májusfa 
felállításánál, majd ezt követően a 
leglelkesebb látogatókkal közösen is 
táncoltak.

A nap sztárja ByeAlex és a Slepp 
volt, akik teljesen megtöltötték a Csó-
nakázó-tó parkját. Az együttes front-
embere elmondta, a nyári koncertekre 
való készüléskor utolsó lépésként az új 
dalaikat illesztik a műsorba. A majális 
jótékonysági akcióval is kiegészült: a 
„Fuss, gyalogolj velünk a Csónaká-
zó-tó körül!” elnevezésű kampány 
keretében tanszert, játékot vagy mese-
könyvet adakozva egyszerre mozog-
hattak és segíthettek is az érdeklődők.

  Teljesen megtelt a Csónakázó-tó parkja a majálisra
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   Ünnepélyesen letették az új csarnok alapkövét

ÚJ GYÁRTÓCSARNOKOT
ÉPÍT A THERMOTECHNIKA

Új gyártócsarnokkal 
bővíti tatabányai üzemét 
a Thermotechnika. A ven-
déglátóipari hűtőszek-
rényeket gyártó magyar 
vállalat egy 2200 négyzet-
méteres gyártóegységet 
épít közel 600 millió forin-
tos beruházással. A fejlesz-
téshez vissza nem térítendő 
kormányzati támogatást 
kapott a Thermotechnika. 
A tatabányai önkormány-
zat kedvezményes telekvá-
sárlási lehetőséggel segítet-
te az új csarnok építését.

A cégcsoport közel negyven 
éve van jelen városunkban, 
és mára Közép-Kelet-Európa 

legjelentősebb vendéglátó-
ipari és kereskedelmi hűtő-
berendezések gyártására és 
forgalmazására szakosodott 
középvállalatává vált. A jog-
előd Thermotechnika GMK 
1981-ben alakult, a legrégebbi 
magyar társas magánvállalko-
zás. Hűtőgépeket szervizeltek, 
a gyártás 1986-ban kezdődött 
a VI-os telepen, a Csarnok ut-
cában, a Lehel Hűtőgépgyártól 
átvett licencekkel és termékek-
kel. Ma már a kereskedelmi és 
vendéglátóipari hűtők széles 
választékát gyártják, 80 száza-
lékát exportra. Az utóbbi évek-
ben Magyarország legnagyobb 
hűtőszerviz hálózatát építették 
ki, saját szerelőkkel és eszkö-

zökkel.
Schmidt Csaba, Tatabánya 

polgármestere gratulált Kiss 
Jánosnak és minden munka-
társának a folyamatos megúju-
láshoz, a nemzetközi terjesz-
kedéshez, míg Bencsik János 
országgyűlési képviselő a vál-
lalat sikerei kapcsán a tudást, a 

bátorságot és az alkalmazkodás 
fontosságát hangsúlyozta.

A város telephely-fejleszté-
si támogatással járult hozzá a 
beruházáshoz. A Thermotech-
nika új raktárépülete már mű-
ködik, a gépesített gyártócsar-
nokban pedig szeptemberben 
fogják elkezdeni a termelést.

Tudomány és szakmaismeret találkozott

a Szakmák Éjszakáján

Idén is hagyományőr-
ző programokkal telt meg 
húsvéthétfőn az Árpád tér, 
a Forgórózsa Népművészeti 
Központ tagjai a klasszikus 
falusi locsolkodás szokását 
is megmutatták, de emellett 
természetesen táncoltak és 
énekeltek is.

Az idei már a hatodik ilyen 
jellegű közös ünneplés volt a 
városközpontban, a Tatabánya 
Pont szervezésében, néptánccal 
és népi játszóparkkal. A mosta-
ni program különlegességét az 
adta, hogy ezúttal a húsvét mel-
lett a Föld napját is ünnepelték a 
belvárosban.

"Mivel a húsvéthétfő az idei 
évben április 22-re esett, adta 
magát a lehetőség, hogy egyúttal 
a Föld napját is ünnepelhessük 
a téren" - hangsúlyozta Szutter 
Levente, a Tatabánya Pont ve-
zetője. "Fontosnak tartjuk a ter-
mészeti környezet megóvását, de 
igyekeztünk a húsvét jegyében 
a már megszokottnak számító 
játszóparkot és kézműveskedési 

lehetőséget is biztosítani, illetve 
bemutatni a húsvéti hagyomá-
nyokat is."

A húsvéti programon ezúttal 
kiemelten a legkisebbek játszot-
ták a főszerepet, így a fellépővel 
is nekik kedveskedtek a szerve-
zők: az Iszkiri zenekar 2011 óta 
játszik modern, vagány gyerek-
dalokat – a négy zenész, egyben 
gyakorló apuka produkcióját Ta-
tabányán is imádta a közönség.

"A gyerekeknél őszintébb kö-
zönség nincsen" - fogalmazott 
Baraczka Gergő, az Iszkiri zene-
kar vezetője. "Nekik muzsikálni 
számunkra mindrn alkalommal 
hatalmas feltöltődést jelent."

Az Árpád téren ezúttal is nép-
szerűek voltak a népi játékok és 
a kézműveskedés is, de sokakat 
vonzott a fűszernövény bemu-
tató is.

Díszpolgár volt a Dó-
zsakerti Nyugdíjas Klub 
vendége. Szabó György-
gyel, a Bányász egykori 
legendás labdarúgójával 
Vejtey Miklós önkor-
mányzati képviselő be-
szélgetett.

„Egykori sportolóként 
számomra hatalmas élmény 
lesz egy élő legendával be-
szélgetni a pályafutásáról” 
– ismerte el a ma már kép-
viselőként tevékenykedő 
egykori röplabdázó, akit leg-
inkább az érdekelt, mi indí-
totta el a futball felé Szabó 
Györgyöt, aki azt sem hall-
gatta el, nagyon jól esett neki 
ez az invitálás.

„Mindig megtisztelő érzés 
élménybeszámolót tartani, 
különösen itt, Dózsakert-
ben, hiszen a napjaim nagy 
részét innen alig pár száz 
méterre töltöm” – fogalma-
zott Tatabánya Díszpolgára. 
„Ilyenkor mindig fel-felem-
legetnek egy-egy mérkőzést 
a karrieremből, amikre jó ér-
zéssel gondolok vissza.”

Zábráczkiné Kaszás Erika, 
a Dózsakerti Nyugdíjas Klub 
vezetője elárulta: roppant 
összetartó a városrész szép-
korú közössége, ezt a beszél-
getést pedig hagyományte-
remtő céllal rendezték meg. 
A jövőben szeretnék váro-
sunk több közéleti személyi-
ségét vendégül látni.  Szabó György és Vejtey Milós az élménybeszámolón

Nyugdíjasoknak mesélt a Bányász legendája

Hatodik alkalommal ren-
dezték a Péch Antal szakmai 
napot, melynek zárásakor 
kezdetét vette a negyedik 
alkalommal megrendezett 
Szakmák Éjszakája. Az or-
szágos rendezvénysorozathoz 
megyénkben több oktatási 
intézmény is csatlakozott. Az 
estet a Bánki-Péch kamara-
kórus dala, valamint Pustra 
Dávid verse nyitotta. 

Az eseményen Dr. Kancz Csa-
ba kormánymegbízott üdvözölte 

a többi tatabányai tagintézmény 
vezetőit és a jelenlévőket. Hang-
súlyozta, hogy ezek a programok 
is segítik, ösztönzik a helyi pálya-
választókat, hogy a környéken he-
lyezkedjenek el és ehhez a megye-
székhely ipari parkjának technikai 
fejlődése, a kiemelkedő bérek is 
ösztönzést jelentenek. Külön kö-
szöntötte a középiskolás korosztály 
mellett az általános iskolás érdek-
lődőket is, akiknek már ebben a 
korban fontos lehet megtalálni azt 
a szakmát, hivatást, amit a későb-
biekben szívesen csinálnak. 

A megye szakképző intézmé-
nyei rendkívül sokoldalú prog-
rammal készültek a látogatóknak. 
Az érdeklődőknek többek között 
lehetőségük nyílt programozásra, 
különböző sportok kipróbálására, 
autódiagnosztikai szoftverek meg-
ismerésére, valamint betekintést 
nyerhettek a csillagászat, a kémia, 
és egyéb tudományok világába.

„Egy jó szakma felér egy dip-
lomával” - hangsúlyozta Pákozdi 
Szabolcs, a Komárom-Esztergom 
Megyei Kereskedelmi és Iparka-
mara képzési és foglalkoztatási 
szakértője. Arra ösztönözte a fi-
atalokat, hogy szerezzenek olyan 
szakmát, amivel a továbbiakban el 
tudnak helyezkedni és társadalmi 
megbecsülést szerezzenek. 

Schmidt Csaba, Tatabánya 

polgármestere megnyitotta a ren-
dezvényt, majd elmondta, hogy a 
fiatal generációnak nagyon fontos, 
hogy olyan szakmát tudjanak ta-
lálni maguknak, amiben jól érzik 
magukat. A tatabányaiaknak lehe-
tőségük van a helyi ipari parkban 
a csúcstechnika és a gyárakban 
működő robotvilág megismeré-
sére. A városvezető bejelentette, 
hogy a világszínvonalú eredmé-
nyek mellé a helyi intézmények is 
felnőnek, hiszen az új Szakképzési 
Centrumban helyet kapó laborok, 
tantermek modernizálása, illetve 
az eszközpark beszerzése is a na-
pokban indult.

A szervezők felhívták a figyel-
met a Szakmák Éjszakája jelmon-
datára is: „Próbáld ki, csináld meg, 
ismerd meg!” 

  Betekinthettek a tanműhelyek kulisszái mögé is

    Néptánccal ünnepeltek az Árpád téren

HÚSVÉT ÉS FÖLD NAPJA
dupla ünnep az Árpád téren
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A kis-és közepes vállal-
kozásoknál megtermelt ér-
ték helyben marad. Rájuk 
jellemző, hogy nem viszik 
ki a profitot, a megtermelt 
haszonból a térségben fek-
tetnek be, tovább gyarapít-
va a közösséget - mondta 
Tatabánya polgármestere a 
Városházán a kis- és közép-
vállalkozások fejlesztéséről 
tartott fórumon. 

Schmidt Csaba szólt arról is, 
hogy a Hatos- és Hetes-telepen 
sikerült kialakítani egy kisvál-
lalkozói ipari parkot, melyben 
önkormányzati telekár-kedvez-
ménnyel kilenc olyan vállalko-
zás vásárolt ingatlant és épített 
telephelyet, akik a korábbi he-
lyükön már nem tudtak tovább 
bővülni. A polgármester hoz-
zátette, az önkormányzat min-
den olyan pályázati lehetőséget 
megpróbál kihasználni, mellyel 
segíthetik a kkv-k helyzetét, 
legyen ez a foglalkoztatási pak-
tum vagy az Edutus Egyetemen 
meglévő tudás.

A rendezvényt a Magyar 
Kereskedelmi és Iparkamara 
az Innovációs és Technológi-
ai Minisztériummal közösen 
szervezte annak érdekében, 
hogy minél szélesebb körben 
megismertethessék a vállalko-
zókkal a kormányzati fejlesz-
tési elképzeléseket, valamint 
kikérjék az érintettek vélemé-
nyét a területet érintő szabályo-
zásról és a törvényalkotásról. 
Bencsik János országgyűlési 
képviselő elmondta, feltétlenül 

szükséges ösztönözni az aktív 
exporttevékenységet, mert az 
exportpiacon megjelenő vállal-
kozások magasabb hozzáadott 
értéket állítanak elő, ami együtt 
jár a magasabban képzett szak-
emberek alkalmazásával, tehát 
a tudással. A tudás pedig szin-
tén versenyképességi tényező. 

Dr. Kancz Csaba emlékeztetett 
arra, hogy Magyarország az el-
múlt uniós ciklusban és most is 
jól teljesített az uniós források 
lehívásában, melyek megha-
tározó részét a gazdaság terü-
letére fordították. A megyei 
kormánymegbízott úgy vélte, 
azoknak a vállalatoknak, akik a 
mostani éles versenyben meg-
felelő pozícióban szeretnének 
maradni, alkalmazkodniuk 
kell a digitális forradalomhoz 
számos, a vállalkozást érintő 
területen.

 Zoltai Dániel, a Komá-
rom-Esztergom Megyei Keres-
kedelmi és Iparkamara titkára a 
hazai mikro-, kis- és középvál-
lalatok jelentőségéről elmond-
ta, hogy ők adják a magyar 
gazdaság gerincét. A foglalkoz-
tatásban is meghatározó szere-

pet töltenek be, náluk dolgozik 
a magyar munkavállalók het-
ven százaléka. A hazai kkv-k 
döntő többsége a szolgáltató-
iparban és az építőiparban te-
vékenykedik. A köszöntők után 
Dr. György László, az Innová-
ciós és Technológiai Miniszté-
rium gazdaságstratégiáért és 
szabályozásért felelős államtit-
kára ismertette, hogy közgaz-
dászok és gazdaságpolitikusok 
bevonásával készül az új kor-
mányzati stratégia a kkv-k fej-
lesztéséről, melynek célja az az 
ország versenyképességi és in-
novációs céljainak szolgálata, a 
kkv-fejlesztés kormányzati in-
tézkedéseinek összehangolása. 
Az államtitkár a megjelent 
vállalatvezetők véleményét 
és javaslatait kérte az új stra-
tégia megalkotásához.

A kisvállalkozóknál 
megtermelt érték helyben marad

  Zoltai Dániel (középen) szerint fontosak a kis- és középvállalkozások

Felújították és felszen-
telték az alsógallai kál-
váriát. A keresztút stáci-
óit bemutató 14 kerámia 
kép megújítása igazi ösz-
szefogás eredménye volt 
– hangsúlyozta Schmidt 
Csaba polgármester. A 
felszentelés napján a 
programok a Bánhidai 
Szent Mihály templom-
ban megkezdődtek, a 
hívek onnan érkeztek 
Alsógallára – tette hoz-
za városunk plébánosa, 
Gedő Attila.

Frank József és neje, Bec-
kl Anna Mária állíttatta a 19. 
század végén a kálvária stá-
cióit, majd Frank György és 
neje, Hoffmann Mária újít-
tatta fel 1948-ban. A stációk 
háborús sérülését Dr. Vass 
Péter plébános 1953-54-ben 
javíttatta ki. A vaslemezre 
festett stációképeket, ame-

lyeket Görgényi István fes-
tett, ugyanekkor helyezték 
el. A vasból készült kétszár-
nyú ajtók és a márványra vé-
sett stáció-feliratok is ekkor 

kerültek a helyükre. A kálvá-
riát az állíttató Frank család 
leszármazottai azóta is gon-
dozzák.

Az alsógallai kálvária ma-

napság egyéni ájtatosság 
színhelye nagyböjtben, első-
sorban nagypénteken. Csa-
ládok, rokonok csoportosan 
keresik fel.

Megújult az alsógallai kálvária

   Gedő Attila plébános megáldotta a stációképeket

Egy cseppnyi Magyarország – kötet a Vértesről
Viszló Levente legújabb 

könyvének bemutatóján 
vehettek részt az érdeklő-
dők nemrég a Vértes Ago-
rájában. 

Az „Egy cseppnyi Magyar-
ország” című könyvsorozat 
kétrészes kötete teljesen meg-
újulva, a lehető legrészleteseb-
ben mutatja be a Vértesi Na-
túrpark vidékét. A mélyreható 
kutatást Viszló Levente végez-
te, aki szinte minden szem-
pontból körüljárta a témát. 

A két kötetes monográfi-
án hat évig dolgozott a szer-
ző. Bár 2014-ben már voltak 
kész fejezetek és írások, de az 
anyaggyűjtés már több évtize-

de, 1996-tól az első kötet ki-
adásától zajlik. Fontos segítsé-
ge volt a mai digitális világ és a 
sok ezer éves írott források is.

A könyvet és szerzőjét ifj. 
Gyüszi László is méltatta. Sze-
rinte fontos, hogy nemcsak 
természetről, állatokról és 
növényekről foglalja össze az 
író azt, amit tudni érdemes, 
hanem komoly helytörténeti 
tanulmány is szerepel ben-
ne. Azok figyelmébe szeret-
nék ajánlani a könyvet, akik 
meg akarják ismerni a Vér-
tes-hegységet és annak tele-
püléseit, valamint turisztikai 
szakembereknek és pedagó-
gusoknak, akik ide szervez-
nek kirándulásokat.   Nász János könyvtáros méltatta a kötetet

  Schmidt Csaba polgármester is kiemelte a kkv szektor jelentőségét
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Több száz táncos mu-
tatta  meg tudását  az 
V.  Országos Majoret-
te  Bajnokságon,  amit 
idén Tatabányán ren-
deztek.  A Földi  Imre 
Sportcsarnokban a 
házigazda Virtus Ma-
jorette  SE mel lett  még 
közel  húsz eg yesület 
táncosai  mérték össze 
erejüket .

„ Az ország legjobb ma-
zsorettje i  g yűltek össze 
ezen a  versenyen,  hog y 
három korosztá lyban is 
megküzdjenek a  bajnoki 
c ímekért”  – mondta el 
Baloghné Vass  Kata l in,  a 
Mag yar Majorette  Szer-

vezetek Szövetsége elnö-
ke.  „ A master  kategóri-
ájú megmérettetéseken 
valóban a  legnívósabb 
koreográf iákat  láthatja  a 
közönség – szerencsére 

Tatabányán sokan kíván-
csiak a  mazsorettekre.  A 
mostani  verseny azér t  is 
különösen hangsúlyos, 
mert  a  legjobbak kval i f i-
kálhatják magukat  a  nyá-
r i  Európa-bajnokságra 
is .”

A Vir tus  Majorette  SE 
tagjai  ezútta l  tehát  két 
szerepben is  bizonyíthat-
tak:  nemcsak táncosként , 
hanem szer vezőként  is 
helyt  kel lett  á l lniuk.

„Előző nap hajnal i 
eg yig itt  voltunk,  most 
pedig már kora reggel 
óta  ta lpon vag yunk” – 
avatott  be minket  a  ku-
l isszat itkokba Anderla 
Anett ,  az  eg yesület  a l-

elnöke.  „13 produkciót 
neveztünk a  bajnokság-
ra,  remélhetőleg s ikerül 
magas pontszámokat  be-
g yűjtenünk.  Úg y vélem, 
az  is  emeli  a  verseny 

rangját ,  hog y Mag yaror-
szágon először külföldi 
zsűritag is  pontozza a 
mazsoretteket .”

A bajnokságra való-
ban az ország minden 

pontjáról  érkeztek részt-
vevők:  Debrecenből, 
Dunaföldvárról ,  Mező-
berényből,  Miskolcról 
és  még több mint  t íz  te-
lepülésről  g yűltek össze 
a  tánccsoportok,  hog y 
kadet ,  junior  és  szenior 
korcsoportokban szín-
padra lépjenek.  A Vir tus 
tatabányai  lányai  ezút-
ta l  is  k itettek magukért : 
csapatban és  eg yéniben 
is  s ikerült  több produk-
ciójukat  kval i f ikálniuk a 
kontinensviadalra ,  amit 
jú l ius  ele jén rendeznek 
majd Z ágrábban.

  Kasza Petra szólóban remekelt a versenyen

Szervezőként és táncosként is 

REMEKELTEK
A MAZSORETTEK

Illemtan és gasztronómia
protokollverseny a Keriben

Országos protokoll-
versenyt rendeztek a Ke-
reskedelmi, Vendéglátó-
ipari és Idegenforgalmi 
Szakgimnáziumban. Ti-
zennyolcadik alkalommal 
bizonyíthatták protokoll-
ismereteiket a középisko-
lás diákok, a tatabányai 
KERI pedig második al-
kalommal adott otthont 
a rendezvénynek. A város 
polgármestere egy délutá-
ni kirándulást ajánlott fel 
a résztvevőknek, a Gere-
cse Kapuja rendezvény-
központ látta vendégül a 
versenyző diákokat.

Tatabányán rendezték meg 
a 18. országos protokollver-

senyt középiskolások számá-
ra. A TSZC Kereskedelmi, 
Vendéglátóipari és Idegenfor-
galmi Szakgimnáziuma adott 
otthont az idei döntőnek. 
Pécsi, Szegedi és Balaton kör-
nyéki iskolák csapatai is részt 
vettek a megmérettetésen.

Tatabánya polgármestere 
is köszöntötte a protokoll-
verseny résztvevőit, Schmidt 
Csaba egy felajánlással ér-
kezett. Meghívta a diákokat 
egy délutáni kirándulásra a 
Turulhoz és a Gerecse Kapu-
jához, ahol a kiállítást is meg-
tekinthették. 

A tatabányai Keri második 
alkalommal adhatott otthont 
az országos protokollverseny 
döntőjének. Bereznai Csaba 

alpolgármester is szurkolt a 
szakgimnázium diákjainak. 
Azt mondta, az élet minden 
területén szükség van arra a 
tudásra, amit itt elsajátíthat-
nak.

A megmérettetésen ösz-
szetett feladatokat kaptak 
a versenyzők. Elsőként egy 
prezentációt kellett készíteni-
ük és előadniuk, amelyben a 

Művészetek Palotáját mutat-
ták be. A további témakörök 
között szerepelt az illemtan, 
a gasztronómia, a program-
szervezés, emellett pedig az 
álláskeresési technikákból 
is fel kellett készülniük. Az 
országos protokollversenyt 
minden évben a Protokoll-
tanárok Kollégiuma szervezi 
középiskolások számára.

 Háromfős csapatok mérték össze tudásukat

   Idegen nyelven kellett olvasniuk a résztvevőknek

Idegen nyelven is jól olvastak
Tatabánya polgármes-

tere adta át a díjakat 
azoknak a diákoknak, 
akik jó helyezést értek 
el az idegen nyelvű olva-
sási versenyen. A Mikes 
Kelemen Felnőtt és Ifjú-
sági Szakközépiskola ti-
zenkettedik alkalommal 
adott otthont a verseny-
nek. Az angol nyelvű 
olvasási versenyt tatabá-
nyai diák nyerte.

A Mikes Kelemen Szak-
középiskolában évtizedes 
hagyomány, hogy idegen 
nyelvű olvasási versenyt 
rendeznek. Idén tizenket-
tedik alkalommal mérték 
össze angol és német tu-
dásukat a középiskolás di-
ákok. Schmidt Csaba pol-
gármester adta át a díjakat 

a verseny első négy helye-
zettjének két kategóriában. 
Úgy fogalmazott, ma már 
elengedhetetlen az idegeny-
nyelvtudás a sikerhez. Ezért 
fontosnak tartja, hogy a 
szakképzésben is jelen van 
az idegen nyelv oktatása, 

és versennyel is ösztönzik a 
diákokat az angol és német 
kommunikációra.

A megye több középisko-
lájából érkeztek versenyzők 
a Mikesbe: Komárom, Esz-
tergom és Oroszlány is kép-
viseltette magát. Az idegen 

nyelvű olvasási versenynek 
nemcsak a megmérettetés 
és a tanulás a célja, hanem a 
felkészülés során barátságok 
is köttetnek – hangsúlyozta 
Vargáné Vojnár Katalin in-
tézményvezető.

Tatabánya polgármeste-
re személyesen is gratulált 
a díjazottaknak mindkét 
kategóriában. Egy Tatabá-
nyát bemutató könyvvel is 
megajándékozta a verseny 
győzteseit. Az angol nyelvű 
verseny győztese Bárdi Fan-
ni, a Mikes Kelemen Fel-
nőtt és Ifjúsági Gimnázium, 
Szakközépiskola és Szakis-
kola tanulója lett. A német 
nyelv kategóriában Schäffer 
Mihály, a tatai Bláthy Ottó 
Szakgimnázium, Szakkö-
zépiskola és Kollégium ta-
nulója lett az első.   A házigazda Virtus Majroette SE egyik látványos produkciója
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A negyeddöntő je-
lentette a végállomást 
a Grundfos Tatabánya 
számára a férfi kézilabda 
EHF-kupában. Vladan 
Matics csapata a dán 
Holstebro elleni győri 
visszavágó második fé-
lidejében ugyan ledol-
gozta az első mérkőzé-
sen összeszedett ötgólos 
hátrányát, de a vendégek 
a hajrában kiharcolták a 
számukra kedvező ered-
ményt.

A slandináv gárda jobban 
kezdett a számukra 29-24-
es előnyről induló meccsen, 
de Székely Márton védései-
re alapozva 4–0-s sorozatot 
produkáltak a mieink, és 
átvették a vezetést. A lendü-
letesen kézilabdázó házigaz-
dák a meccs negyedénél már 
háromgólos előnyben voltak, 
de mivel ezt követően a játék 
kiegyenlítetté, a védekezés 
pedig mindkét oldalon egy-
re keményebbé vált, a szü-
netben csak két találat volt a 
különbség.

Montenegrói légiósai, Mi-
los Vujovics és Milos Bozso-
vics vezérletével jól kezdte a 
második félidőt a kék-fehér 
gárda, kilenc perc alatt hat-
szor talált be, ellenfele vi-
szont csak egyszer, így a mi-
eink összesítésben átvették 

a vezetést. Székely továbbra 
is bravúrosan védett, ennek 
köszönhetően emberhát-
rányban sem tört meg a csa-
pat lendülete. A védőspecia-
lista Sipos Adriánt harmadik 
kiállítása miatt elveszítette a 
Tatabánya, miközben a dá-
nok csereként beállt kapusa, 
Simon Gade nagy bravúro-
kat mutatott be: a dán hálóőr 
több mint nyolc percig nem 
kapott gólt, csapattársai vi-
szont négyet dobtak ebben a 
periódusban.

A hajrában a Kék Tigrisek 
fiatal játékosa, Borzas Uros 
egy támadás során lábon lőt-
te saját csapattársát, a meg-
szerzett labdát a vendégek 
gólra váltották, ezzel pedig 
a javukra dőlt el a tovább-
jutás. A Grundfos Tatabá-
nya ugyan 26-23-ra győzött, 

a sorozat négyes döntőjébe 
azonban a dán Holstebro 
együttese jutott be.

„Az első meccset a dá-
nok uralták, de így is volt 
esélyünk a továbbjutásra” 
– nyilatkozta a negyeddön-
tő visszavágója után Vladan 
Matics, a mieink trénere. 
„Nem játszottunk rosszul, de 
talán túl korán dolgoztuk le 
a hátrányunkat. Egyértelmű, 
hogy mentálisan fejlődnünk 
kell, mert még vannak korlá-
taink. Nagyon jól szervezett 
ellenfél jutott túl rajtunk.”

A bajnokságban viszont 

begyűjtötték a szinte már 
„menetrendszerű” bronzér-
met a kék-fehérek: a Buda-
kalász elleni idényzáró után, 
amit 29-25-re nyertek a mie-
ink, a csapat játékosai és ve-
zetői, illetve a szakmai stáb 
tagjai a pályán vehették át a 
bajnoki bronzérmeket Hor-
váth Gabriellától, a Magyar 
Kézilabda Szövetség főtit-
kárától, Schmidt Csabától, 
Tatabánya polgármesterétől 
és Török Lászlótól, a névadó 
szponzor, a Grundfos Ma-
gyarország Gyártó Kft. kép-
viseletében.

AZ EHF-KUPA UTÁN 
A BAJNOKSÁGBAN VIGASZTALÓDHATTAK

A KÉK TIGRISEK

  A Grundfos Tatabánya bronzérmes együttese

ŐRZI NÉPSZERŰSÉGÉT A GERECSE 50

  6485-en indultak el idén a Gerecse 50-en

MOSZKVÁT IS BEVETTE FARKAS BALÁZS
Dobogóra állhatott 

Moszkvában is a magyar 
fallabdázó, Farkas Ba-
lázs. A tatabányai squash 
versenyző Minszkben is 
diadalmaskodott a Profi 
Squash Szövetség rangos 
tornáján. 

A fehéroroszországi siker 
sorozatban a harmadik nem-
zetközi tornagyőzelmet jelen-
tette a tatabányai játékosnak, aki 
korábban megnyert egy berlini, 
majd egy szlovákiai viadalt is. 
Moszkvában második helye-
zést ért el.

A moszkvai tornán Farkas Ba-
lázs nem kiemeltként nehéz sorso-
lást kapott. Ennek ellenére az első 
körben 3–1-re nyert a hatodik ki-
emelt cseh játékos ellen, majd a vi-
lágranglistán 57. helyezett spanyol 
versenyzőt is búcsúztatta. Az elő-
döntőben a hetedik kiemelt fran-

cia Aubert ellen 3–0-ra győzött. A 
fináléban a korábbi top 20-as finn 
Tuominen jobbnak bizonyult nála, 
a döntőbe jutás viszont mérföldkő 
a 21 éves magyar fallabdázó pálya-
futásában.

Édesapja és edzője, Farkas János 
szerint az U19-es Európa-bajnok-
ságon elért második helyezése volt 
hasonló nagy eredmény. Farkas 
János a nemzetközi sikerek mellett 
büszke az országos bajnoki címre 
is.

Balázs azt mondja, az egész életét 
meghatározza a squash. A külföldi 
versenyek nemzetközi kapcsolato-
kat és új barátságokat is jelentenek, 
szabadidejében pedig az itthoni ba-
ráti társasággal igyekszik több időt 
tölteni. A fiatal fallabdázó szerint a 
sportban az az igazán fontos, hogy 
megtalálja benne az ember azt, ami 
egészségessé és boldoggá teszi. Saját 
gyerekeit is erre nevelné, ha majd 
családot alapít.   Egyre sikeresebb nemzetközi téren is a tatabányai fallabdázó

  Sibalin Jakab kapja meg a bronzérmet Schmidt Csaba polgármestertől

A rossz idő ellenére idén 
is töretlen volt a Gerecse 
50 teljesítménytúra sikere. 
A 10, 20, 30, és 50 kilomé-
teres távok teljesítésére az 
idei évben is nyolcezer em-
ber regisztrált, ezzel meg-
tartva a tavalyi létszámot. 
Az immár 38. alkalommal 
megrendezett túrasoro-
zatot a legmerészebb vál-
lalkozók indították meg, 
reggel 6 órakor ugyanis a 
Vértes Agorája parkolójá-
ból elindult a több mint 3 
ezer ember, aki a leghosz-
szabb távot választotta.

Tassy Márk, a Magyar Ter-
mészetjáró Szövetség igazga-

tója elárulta, a megnöveke-
dett érdeklődésre tekintettel a 
szövetségnek korszerűsítenie 
kellett a lebonyolításhoz szük-
séges eszközöket. Schmidt Csa-
ba polgármester hangsúlyozta, 
örül, hogy a Magyar Termé-
szetjáró Szövetség leegyszerű-
síti a túrázók dolgát.

Az idei évben a szervezők 
nagy hangsúlyt fektettek arra, 
hogy a túra ökológiai lábnyo-
mát a lehető legkisebbre csök-
kentsék. Ezért a résztvevők a 
helyszínen többször haszná-
latos palackot vásárolhattak, 
amit az indulóponton vízzel 
tölthettek meg. A rövidebb tá-
von indulók fából készült ki-
tűzőt vihettek haza a túra után, 

a nap folyamán pedig a szelek-
tív hulladékgyűjtés is biztosí-
tott volt. 

Visszatérve a kiindulópont-
hoz a túrázók a helyszínen is 
kipihenhetik a túrázás fáradal-
mait.  A résztvevők között ér-
kezett olyan túrázó is, aki a kez-
detektől fogva minden évben 

teljesítette a túrát. Egy ilyen ki-
tartó veterán Szabó Elemér is, 
aki elárulta, bizony előfordult, 
hogy nehéz volt a szintidőt 
tartania. Ahogy őt, úgy több 
ezer túrázót mégis évről évre 
mozgásra csábít a Gerecse 50 
- a négy távnak idén összesen 
6485-en vágtak neki.

A jövő évi nemzetközi 
kupaszereplés során régi-új 
kapus őrizheti a Grundfos 
Tatabánya hálóját: Borbély 
Ádám ugyanis a következő 
idényben a kék-fehér csa-
pat játékosa lesz. A váloga-
tott játékos a lengyel Wisla 
Plock együttesétől igazol el 
az idény végén, és nyáron 
csatlakozik a mieinkhez. A 
tatabányaiak a közelmúltban 
további három válogatott já-
tékos (a jobbátlövő Ancsin 
Gábor és Balogh Zsolt, va-

lamint a jobbszélső Hornyák 
Péter) nyári érkezését jelen-
tették már be. Rajtuk kívül 
a következő szezontól már 
a kék-fehérek játékosa lesz 
a 196 centiméter magas, 27 
éves Vitaliy Komogorov. Az 
orosz kézilabdázó a Volgog-
rádban kezdte pályafutását, 
de karrierje során megfor-
dult a francia első osztályú 
Nantes együttesében is. Most 
a román Dinamo Bukarest 
gárdájától szerződött – két 
évre – a Kék Tigrisekhez.
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